
2015. 11. 05.
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Olv.: Bölcs 4,7-17 – Lk 12,35-40
Az éber szolgák

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL
 
Szentmise bevezetése

Szeretettel  köszöntöm a Testvéreket!  Ma a zsolozsma örvendetes hírrel  ajándékozott  meg
bennünket:  Nagy  öröm  van  ma  az  égben!  Örvendezzünk  keresztények!  Abban  biztosak
lehetünk, hogy az égben örömünnep van. Itt a földön igyekezzünk mi is örülni ezen a mai
napon,  Szent  Imre ünnepén,  mert  őt  a  Római  Katolikus  Egyház az ifjúság védőszentjévé
avatta és példaképül állította! Nekünk arra kell figyelni, hogy az Egyház miért avatta szentté
Szent Imrét? A magyarázat a következő: 

Szent Imre személyében a testi - lelki erő egyesül!
A mai estén azzal a kérdéssel kell szembesülnünk,
hogyan is állunk a testi-lelki erőinkkel?
Legfőképpen miképpen állunk a lelki erővel?

Megkülönböztetetten erre szeretnénk figyelni ezen az ünnepi szentmisén.  Ma reggel korán
volt egy szentmise, amiben minden csütörtökön Budapest lakóiért imádkozunk. Most tágítjuk
a  kört,  ebben a  szentmisében a  magyar  ifjúságért  imádkozunk,  a  Kárpát-medencében élő
magyar ifjúságért és a világban szétszóródott magyar családok fiataljaiért. 

A magyar családok fiataljai számára azt kérjük, 
hogy Szent Imre alakját állítsák maguk elé példaképül! 
Szerezzük vissza azokat az erőket, 
amelyek bennünket egymással egyesítenek!
Ezek az összeadott erők elegendők lehetnek talán arra, 
hogy tovább tudjunk lépni és megmaradjunk kereszténynek és magyarnak!
 
Elgondolkodtató helyzet ez ma és egészen különös aktualitása van!
Nézzünk önmagunkba és kérjük Isten irgalmát és kegyelmi támogatását!

Szentbeszéd

Kedves Testvérek!
Szent Imre az Árpád-ház királyi dinasztiának volt sarja, amely több szentet adott a világnak,
mint Európa összes uralkodó dinasztiája, pontosan 38-at. Szent Imre kultusza vetekedett a
második ezer esztendőben a legnagyobbakkal,  Assisi  Szent Ferenccel és másokkal,  hiszen
1030-ban halt meg és 1083-ban avatták szentté. A szentek között nem verseny van, hanem 

a Katolikus Anyaszentegyház fölismerte azt a példát,
amelyet Szent Imre személyében megjelenített:

a lélek és a fizikai erő egyensúlyát!

Az idei esztendőben középpontba került  egy egészen sajátos Szent Imre szobor, ami az ő
szülővárosában,  Székesfehérváron  került  elő.  Ez  a  szobor  végre  személyiségének  és

B 59

1



2015. 11. 05.

küldetésének megfelelően, mint daliát ábrázolja. Az egyértelmű, főleg a történészek körében,
hogy edzett, harcos, a királyságra készülő fiatalember volt. 1030-ban, nem sokkal halála előtt
karddal kezében legyőzte a ránk támadó II. Konrádot. Úgy kizavarta az országból, hogy a
bajoroknak hosszú ideig nem volt kedve errefelé kalandozni. Azt meg mi tudjuk, hogy honnan
vette, honnan forrásozott számára a lelkierő! A szent családi neveléséből!

Honnan van Szent Imre személyiségének ez a kiegyensúlyozott teljessége 
A mai  időben ezt  a  szempontot  kell  hangsúlyozni,  hiszen  olyan világban élünk,  amely a
testkultusz világa. A jóléti államok a testkultusszal vannak elfoglalva. Kérdés az, lehet-e testi
erőt szerezni a kondicionáló termekben, a fitnesz centrumokban? Lehet-e fizikai erőt szerezni
ezeken a helyeken? 

Az ember gondolkodásának középpontjában van a teste!
Mi van az ember lelkével?

Szent Imre nagysága többek között a lelki erőből ered, amit a legendából ismerünk. Abban az
időben az életrajz legendaként szerepelt. Édesapja megfigyelte, de a legközelebbiek köréből is
többen, hogy gyakorta elvonult Veszprémben a Szent György kápolnába és imádkozott. Egy
ilyen alkalommal isteni sugallatra fogadalmat tett, hogy egész életét elkötelezi Istennek és ezt
megtartotta mindvégig, élete utolsó pillanatáig.

Szent Imre kiegyensúlyozott személyiségének 
ez a kettős ereje mutatja be őt,

a testi edzettsége és a lelki ereje!

Lelki erőt a templomokban, az imádságban kapunk
Ma Európában a templomok helyét átvették ezek az előbb említett termek, a templomok meg
kiürültek! Németországban árverezésre vár több ezer templom, istentiszteleti hely, kiürültek,
nincs rájuk szükség! Nekünk nagyon komolyan magunk elé kell állítani ezt a kérdést:

Elsősorban hogy állunk a lelkierőnkkel?
Mennyi szerepe van életünkben a templomnak?
Mennyi szerepe van életünkben az imádságnak?

Két évvel ezelőtt egy imám hirdette Budapesten: mit akarnak a keresztények Európában? Már
nem imádkoznak, nem járnak templomba, ugyan ki számol velük? Azon kell igen komolyan
elgondolkodnunk,  hogy  életünkben  újra  felértékelődjenek  a  templomok!  A  templom  az
imádság háza! 

Legyen helye életünkben az imádságnak,
mert honnan veszünk lelkierőt?

Lépten-nyomon halljuk,  meg tudományos előadásokban is:  ép testben ép lélek! A pogány
Juliánusz  mondatából  csak  ezt  az  utolsó  négy  szót  idézik,  eredetileg:  egészséges  lélek
egészséges  testben! Egészséges  testet  valamiképpen  testedzéssel,  kondicionálással  lehet
szerezni, bár túlságosan nem erőlködünk. Ez nehéz, ennél kényelmesebbek vagyunk már.

Honnan vesszük a lelki erőt? Hol marad ebből a sokszor idézett mondatból az állítmány? A
pogány bölcs, aki szatírákat írt, azt mondja:  egészséges lélek legyen az egészséges testben.
Hogyan legyen egészséges lelke az embernek? A pogány bölcs erre is válaszol: imádkozni kell
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azért,  hogy ép legyen a lelkünk az ép testünkben! Másképp nem szerzünk magunknak ép
lelket, ezt csak imádsággal lehet megszerezni, sehogy másképp! 

Vissza kell jöjjön életünkbe az imádság és a templom,
ha egész életet akarunk élni,

ha egészséges lelkű emberek akarunk lenni!

Mi a lélek egészsége? Ez is rendkívül fontos! 
Oly sokat beszélnek erről is! Az erkölcs! 
Az erkölcs a lelkileg egészséges lény megnyilatkozása! 

Az egészséges lelkű ember erkölcsös!

Az erkölcs az norma
Annyit beszélnek az erkölcsi válságról!  Itt van a magyarázat, az erkölcsi válság azt jelenti,
hogy  nem egészséges  a  lelkünk!  Beteg  a  lelkünk!  Mit  jelent  ez?  Azt  jelenti,  hogy  nem
vagyunk normálisak! Ugyanis az erkölcs az norma! 

Az egészséges lelkű ember normakövető! 
Vannak elvei, erkölcsi normái, amikhez igazodik! 
Aki ezt teszi, az egészséges lelkű ember, normális! 

Aki ezt nem teszi, az öntörvényű, vagyis abnormális! 
Ez a világ, amelyben élünk, öntörvényű lények gyülekezete!
Abnormális világban élünk! 
Vágyakozunk arra, hogy teljes életünk legyen, 
vágyakozunk arra, hogy egymással kapcsolatban legyünk!

Ma délelőtt középiskolásoknak beszéltem. Ezt a kérdést tettem föl, hogy mire való az élet?
Válaszoltak-e  már  rá?  Mikor  foglalkoznak  ezekkel?  Ezt  a  kérdést  csak  egészséges  lelkű
gyerekember, vagy felnőtt ember tudja megválaszolni. 

Az egészséges lelkű ember fölismeri, hogy nem élhet önmagának,
vagyis normák szervezik emberi kapcsolatainkat!

Szent Imre nekünk példaképünk! 
Bemutatja nekünk azt, hogy milyen a normális ember, 
akinek lelki és testi energiái egységben vannak! 
Imádkozó ember volt! Így készült a kormányzásra, 
az ország vezetésére! Igazi atléta volt! 
Ha ez a lelki, testi egység nem születik meg egy ember életében, 
akkor igen-igen nagy veszélyek leselkednek rá! 

Szent Imre Amerika névadója
A mai napon föltettem egy szöveget az internetre, aminek a címe: Szent Imrével Amerikában.
Üzenet és felhívás az amerikai magyaroknak! Ez arról szól, 

hogy Balogh Sándor professzor úr kimutatta azt az igazságot,
hogy Amerika neve a mi Árpád-házi Szent Imrénktől származik.
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Amerigo Vespucci firenzei polgár volt. Abban az időben Szent Imrének akkora tisztelete volt,
hogy a  történészek  is  foglalkoznak ezzel  a  kérdéssel.  Rengeteg  fiúgyermeket  Imre  névre
kereszteltek.  Amerigo Vespucci  is  Árpád-házi Szent Imrére való tekintettel  kapta az Imre
nevet. Az ő idejében, 1391-ben Firenzében a Szent Márton templomban – idén Szent Márton
éve van – a szárnyas főoltáron látható Szent Imre képe, a festő rá is írta a képre: 

Amerigo di Ungheria

A történészek, a kutatók kimutatták, hogy Amerigo Vespucci szülei azért adták ezt a nevet -
többek  között  -  gyereküknek,  mert  ők  is  ott  Firenzében  Szent  Imre  különös  tiszteletét
gyakorolták.  Amerigo  Vespucci  később  nyilatkozott  arról,  hogy  ő  is  Szent  Imre  nagy
tiszteletéért adta ezt a nevet, nem önmagára gondolt, hanem Árpád-házi Szent Imrére. Ha így
tekintjük, akkor mi magyarok adtuk a nevet Amerikának! 

Ebben a felhívásban arról van szó, 
hogy felhívjuk az Amerikában élő
magyar közösségeket, 
hogy ünnepeljenek!
Tavaly derült ki ez az igazság. 

New York polgármestere ezt a mai napot
Amerigo Vespucci napnak nevezte el és hozzá tette,

Árpád-házi Szent Imre tisztelete jegyében!

Szent Imre ünnepe van 
Példakép! 
Gondolkodjunk el azon, 
hogy vissza tudjuk-e hozni életünkbe a templomok használatát!
Meg tudjuk-e tölteni újra a templomokat! 
Vissza tudjuk-e hozni a lelkierőt az életünkbe!
Kezdünk újra imádkozni, mert leszoktunk róla!
Ha igen, akkor talán gyógyulunk!
Ez az egyetlen reményünk! 

Isten biztos, hogy irgalmas! Isten velünk van! Elég, ha mi egymást szeretjük! Ez a szeretet
összekovácsol bennünket, erre lehet építeni új világot, új életet, akár új Európát! Különben
kevés a remény! Ma ünnepeljünk a remény jegyében! 

Köszönjük meg az égnek Szent Imrét,
köszönjük meg az ő döntéseit, az ő példáját!

Legyünk büszkék rá és kövessük is őt!

+  A  M E N  +
Imaszándék a Mi Atyánkhoz

Kedves Testvérek! Gondoljunk az utánunk jövőkre, a magyar fiatalokra szerte a világban.
Legyenek büszkék magyarságukra,  erősödjenek meg lélekben, testben egyaránt  és a jövőt
ajándékozzák nemzetünknek!

Mi Atyánk…
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